



တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ပၢ်ဖျါ

လၢဖျါတြူၤအါရံၤ ၂၄ သီ, ၂၀၂၂ နံၣ် / KHRG လံာ်ကတြူၤနီၢ်ဂံၢ် -22-14-II

မုၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရဲၣ် တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ပၢ်ဖျါ : ခိဖျါလၢဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပီၢ် ပီၢ်ဖးထီၣ်အယံ
သဝိဖိသံတဂၤဖဲ ဘုသိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, လၢယနူၤအါရံၤ ၂၀၂၂နံၣ်

တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ပၢ်ဖျါတဘျီအံၤ ပၢ်ဖျါဝဲ တၢ်ကဲထီၣ်အသးဖဲ ဘုသိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, မုၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရဲၣ်ပုၤ ဖဲ လၢယနူၤအါရံၤ ၂၀၂၂နံၣ်
န့ၣ်လီၤ. ဖဲ လၢယနူၤအါရံၤ ၉သီ, ၂၀၂၂နံၣ် ၂၅၅၅ မံးနံး အဆၢကတီၢ် သဝိဖိတဂၤလၢအအိၣ်ဖဲမဲၢ်ကျိကရူာ် ယီၤဘၣ်ဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပီၢ်
လၢ အသဝိချၢဒီး မ့ၣ်ပီၢ် ပီၢ်ဖးထီၣ်အယံအဘၣ်ဒိဝဲနးနးကလဲၣ်န့ၣ်လီၤ. လီၤကဝီၤသဝိဖိတဖၣ် ဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်ပလီၢ် အဝဲသ့ၣ်ဘၣ်
ဃး လၢသဝိအခိၣ်အယၢၤန့ၣ် မ့ၣ်ပီၢ်ဆီလီၤသးအိၣ်ဘၣ်ဆၣ် သဝိဖိလၢအဘၣ်ဒိဒီးမ့ၣ်ပီၢ်တဂၤအံၤ လၢကလုာ်အိၣ်အဟံၣ်ဖိဃီဖိ
တၢ်လုာ်အိၣ်နီၣ်သးသမူအဂီၢ် အဝဲလိၣ်ဘၣ်လဲၤဃုအိၣ်ဃးအိၣ်တၢ်လၢ ပုၤပုၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ကဲထီၣ်သးဒီးအီၤဝံၤအလီၢ်ခံ ဘၣ်တၢ်
လဲၤဆၢအီၤဆူ ပယီၤသုးကီၢ်ကးကရၢ (SAC) သုးဒုးယၢၤတၢ်ဆါဟံၣ်အိၣ်ဖဲ ဖၣ်ပုၤဂွံဝိခွဲးယံ လၢအတၢ်ကူၤစါယါဘျါသးအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.
သန့က့အဝဲလဲၤတုၤလၢ တၢ်ဆါဟံၣ်အဆၢကတီၢ် အသးသမူဃးထီၣ်ကွံာ်ဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ.¹

(၁) တပတီၢ် - တၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်လီၤတၢ်လီၤဆဲး

တၢ်ကဲထီၣ်သးအကလုာ်	ဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပီၢ်တၢ်ကဲထီၣ်သး
တၢ်ကဲထီၣ်သးမုၢ်နံၤမုၢ်သီ	လၢယနူၤအါရံၤ ၉သီ, ၂၀၂၂နံၣ်
တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်လီၢ်တၢ်ကျဲ (သဝိ, ကရူာ်, ကီၢ်ဆၣ်, ကီၢ်ရဲၣ်)	မ---သဝိ, မဲၢ်ကျိကရူာ်, ဘုသိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, မုၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရဲၣ်

ပုၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဂၤအဂ့ၢ်အကျိၤ	
မံၤ	စီၤဟ---
သးနံၣ်	၅၅နံၣ်

¹ တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢ လံာ်ပၢ်ဖျါတဘျီအံၤအပူၤန့ၣ် တၢ်ဒီးန့ၣ်ဘၣ်အီၤဖဲ လၢယနူၤအါရံၤ ၂၀၂၂ နံၣ် အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်တၢ်ဆၢဟ့ၣ်
ထီၣ်အီၤလၢ လီၤကဝီၤပုၤမၤသကိးတၢ်တဂၤ ဖဲ မုၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရဲၣ်အပူၤ လၢအဘၣ်တၢ်သိၣ်လိအီၤ လၢကညီဂွံဝိခွဲးယံကရူာ် KHRG
လၢကမၤနီၣ် မၤယါတၢ်မၤဘၣ်ဒိပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယံအတၢ်အိၣ်သးတဖၣ် ဖဲလီၤကဝီၤပုၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဖၣ်အမံး,
တၢ်ဂီၤဒီး အိၣ်ဆိးလီၢ်ကျဲ လီၤတၢ်လီၤဆဲးတဖၣ်န့ၣ် တၢ်မၤလီၤဘၢအီၤ လၢအဝဲနီၢ်ကစၢ်တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်
ကျိၤလၢ တၢ်ကွဲးရဲၣ်ပုၤအါထီၣ်အီၤ ဖဲပနီၣ်ကဝီၤအပူၤန့ၣ် မ့ၢ်ဝဲဒၣ် KHRG အတၢ်ကွဲးရဲၣ်ထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤန့ၣ်လီၤ.

မုန်ခွါ	ခွါ
ကလုာ်	ကညီ
ဟံာ်ဖိဃီဖိ အိာ် / တအိာ်	အိာ်
တၢ်ဘျုးတၢ်ဘါ	ဘါသီခါ
အိာ်ဆိးဒုသဝီ	မ---သဝီ, မဲာ်ကျိကရူာ်, ဘုသိာ်ကီာ်ဆာ်, မုာ်တြီာ်ကီာ်ရဲာ်

(၂)ပတီာ်တပတီာ်-တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိအကံာ်အစီ

၁. ရဲပုးပုးနဟံးန့ၢ်တၢ်ကဲထီၣ်သးတခါအံၤ တဆီဘၣ်တဆီတက့ၢ်.
 ကညီဂ့ၢ်ဝီခွဲးယၢ်ကရူာ်ပျီပူၤပုၤမၤတၢ်ဖိ ဆဲးကျိဒီးသဝီဖိတဂၤလၢ အအိာ်ဖဲ မ--- သဝီလၢလီတဲစိပူၤ ဒီး မၤနီၣ်မၤဃါဟံာ်လၢမ့ၣ်ပီၢ်တၢ်ကဲထီၣ်သးန့ၢ်လီၤ.

ကွဲးနီၣ်ပုၤလၢဟ့ၣ်တၢ်ဂ့ၢ်အံၤတဂၤစ့ၣ်စ့ၣ်သ့ၣ်ညါ တၢ်ဂ့ၢ်အံၤအမ့ၢ်အတီလၢကျဲဒ်လဲၣ်.
 ပုၤလၢအဟ့ၣ်တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိအံၤ အမ့ၢ်သဝီဖိတဂၤလၢအအိာ်ဖဲ မ--- သဝီဒီး အမ့ၢ်ပုၤလၢ အလဲစိာ်စၢၤ ပုၤလၢအဘၣ်ဒီးတဂၤအံၤ ဆူတၢ်ဆါဟံာ်အိာ်ဖဲဖျၢ်ပူၣ်ပုၤန့ၢ်လီၤ.

(၃) ပတီာ်တပတီာ် - ဟံာ်ဖျါတၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်အကျိလၢလၢပုဲပုဲတက့ၢ်.

ဟံာ်ဖျါတၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်အကျိလၢလၢပုဲပုဲတက့ၢ်.
 ဖဲလၢယနူၤအါရံၤ ၉သီ, ၂၀၂၂နံာ်န့ၣ် သဝီဖိလၢအသးနံာ်အိာ် ၅၅နံာ်တဂၤ အမံၤမ့ၢ် စီဟ--- လၢ အအိာ် ဖဲမ--- သဝီ, မဲာ်ကျိကရူာ်, ဘုသိာ်ကီာ်ဆာ်, မုာ်တြီာ်ကီာ်ရဲာ် လဲၤဒုအိာ်ဒီးကၣ်သ့ၣ်လၢ ပုၤပုၤလၢ အဘူးဒီး အသဝီတတီၤလၢကဆါဝဲအဂီၢ်န့ၢ်လီၤ. သဝီဖိတဂၤအံၤ စ့ၣ်လၢအဆါဒီးကၣ်သ့ၣ်န့ၢ် သ့ၣ်တဖၣ် န့ၣ် ကပုၤဟုသးလၢအဟံာ်ဖိဃီဖိအဂီၢ်န့ၢ်လီၤ. ဖဲအနံၤဝဲန့ၣ် အဝဲလဲၤဃုဒုဒီးကၣ်သ့ၣ် လၢပုၤပုၤသၢဘျီ န့ၣ်လီၤ. ဖဲအဝဲလဲၤသၢဘျီတဘျီ ကဘၣ်ဖဲ ဟါခီ ၂:၅၅ မံးနံးအဆၢကတီာ်န့ၣ် အယီၢ်ဘၣ်ဟံာ်လၢမ့ၣ်ပီၢ် တဖျါန့ၣ်လီၤ.
 ဖဲအဝဲယီၢ်ဘၣ်ဟံာ်လၢမ့ၣ်ပီၢ်ဒီး မ့ၣ်ပီၢ် ပီၢ်ဖးထီၣ်တဘျီဃီ အဝဲကိးပသုဃုတၢ်မၤစၢၤန့ၣ်လီၤ. သဝီဖိလၢ အအိာ်ဖဲ မ--- သဝီပူၤတဖၣ် နၢ်ဟူပိာ်ခွါတဂၤအံၤ ကိးပသုထီၣ်ဒီး အဝဲသ့ၣ်လဲၤဃုအီၤ လၢတၢ်ကဲထီၣ် သးတၢ်လီၢ်န့ၢ်လီၤ. ဒီဖျါလၢမ့ၣ်ပီၢ် ပီၢ်ဖးထီၣ်အဃီ အခိာ်ခံကပၤလၢၤ ဘၣ်ဒိဝဲနံးနး ကလဲၣ်န့ၢ်လီၤ. အဆိ

ကတော် သဝီဖိတဖန်ကုဆော့အီလၢ အဟံနံန့လီၤ. ဝံအလီၢခံ သဝီဖိတဖန် လဲဆော့အီဒီးသိန်လုန့ဆူ ပယီသုးကိန်ကးကရၢ (SAC) သုးဒုးယၢတၢ်ဆါဟံနံ လၢအအိန်ဖဲ ဖန်ပုန်ပုၤန့လီၤ. ဖဲအလဲတုၤလၢ တၢ်ဆါဟံနံဝံအလီၢခံ တချူးတၢ်ကူစါယါဘျါအီဒီးဘၣ်န့န့ အသးသမူဟးထီၣ် ကွံၣ်ဝဲန့လီၤ.

တချူးတၢ်ကဲထီၣ်သးဒီးဘၣ်န့န့ ကညီဒီကလုၣ်တၢ်ထုၣ်ဖျဲးသုးမုၢ်ဒိန် (KNLA) ဒုးသ့ၣ်ညါဆိပပ် သဝီဖိ လၢအအိန်ဖဲ မ--- သဝီ ဘၣ်ဃးမုၢ်ပီၢ်တၢ်ဆိလီၤသး ဖဲဟီၣ်ကဝီဖဲန့လီၤ. SAC ဒိန်ချ့သုးရ့ၣ် (LIB) နီၣ်ဂံၢ် (၄၃၄) ဟ့ၣ်ပလီၢ်စ့ၢ်ကီးသဝီဖိလၢ အသုတဟးထီၣ်ဟးလီၤလၢသဝီချၢတဂ့ၤ မ့ၢ်လၢမ့ၢ်ပီၢ်တဖန် အိန်ဆိလီၤသးဖဲ ဟီၣ်ကဝီဖဲန့ပုၤ အဃိန့လီၤ. သန့က့ ဘၣ်ဃးတၢ်ဆိလီၤမ့ၢ်ပီၢ်အလီၢန့န့ တၢ်ပနီၣ် မ့တမ့ၢ် တၢ်မၤနီၣ်မၤဃါလီၤတၢ်လီၤဆဲး တအိန်နီတမံဘၣ်န့လီၤ. သဝီဖိအိန်ဖဲ မ---သဝီတဖန် နၣ်ဝဲ လၢ မ့ၢ်ပီၢ်လၢအပီၢ်ဖးထီၣ်ဝဲအံၤန့န့ မ့ၢ်KNLA သုးပၢ်လီၤဝဲဒၣ်န့လီၤ.

သဝီဖိလၢအအိန် မ--- သဝီပူၤတဖန် တထီၣ်ဘၣ် မ့ၢ်ပီၢ်အတၢ်လီၤဘၣ်ယိၣ် တၢ်သ့ၣ်ညါနီၣ်ပၢ်နီတဘျီ ဘၣ်ဒီး လၢသဝီပူၤစ့ၢ်ကီး ပုၤတဟဲဟ့ၣ်တၢ်မၤလိနီတဘျီဘၣ်န့လီၤ. လၢန့ၣ်အမဲၣ်ညါ သဝီဖိတဖန် အတၢ်သ့ၣ်ညါဘၣ်ဃး မ့ၢ်ပီၢ်အတၢ်လီၤဘၣ်ယိၣ် အိန်စ့ၢ်န့လီၤ. ပုၤအိန်လၢသဝီပူၤအါတက့ၢ် ဒီးသန့ ထီၣ်အသးလၢ တၢ်လဲၤဃုအိန်ဃးအိန်တၢ်လၢပုၤလၢ လၢအဝဲသ့ၣ်တၢ်လုၢ်အိန်နီၣ်ခိသးမူအဂီၢ်အဃိ တၢ်ပၢ် လီၤမ့ၢ်ပီၢ်အံၤ မ့ၢ်တၢ်လီၤဘၣ်ယိၣ်လၢအဝဲသ့ၣ်အဂီၢ်ဒိန်မးန့လီၤ.

သဝီဖိလၢအဘၣ်ဒိဒီးမ့ၢ်ပီၢ်တဂၤအံၤ စ့ၢ်ကွံၣ်သးဝံအလီၢခံ အမါဒီး အဖိမုၢ်သးနံၣ်အိန် ၁၅နံၣ် အိန်တ့ၢ်ဝဲ န့လီၤ. မ့ၢ်လၢတၢ်ဟးထီၣ်က့ၤလီၤဒီး တၢ်ဃုဖဲအိန်မၤအိန်တၢ်ကီခဲအဃိ ဟံဖိဃီဖိအံၤ ဘၣ်သဂၢ်ဒီး တၢ်လုၢ်အိန်နီၣ်ခိသးသမူတၢ်ဂ့ၢ်ကီန့လီၤ. ဆၢကတီၢ်ခဲအံၤ သဝီဖိလၢအဘၣ်ဒိဒီး အစ့ၢ်ကွံၣ်သးခိဖျိဟီၣ် လၢမ့ၢ်ပီၢ်တဖန် အဟံနံဖိဃီဖိလၢအအိန်လီၤတၢ်တ့ၢ်တဖန် တဒီးန့ၢ်ဘၣ်တၢ်ဆိန် ထွဲမၤစၢၤလၢတၢ်ကရၢ ကရိအိန်နီတဖုဒီးဘၣ်န့လီၤ.

မ--- သဝီဖိတဖန် ပၢ်ဖျါထီၣ်စ့ၢ်ကီးဝဲလၢ ခိဖျိလၢမ့ၢ်ပီၢ် ပီၢ်ဖးထီၣ်အဃိ အဝဲသ့ၣ်ဆၣ်ဖိကီဖိတဖန် သံဝဲအိန်န့လီၤ. ခိဖျိလၢ တၢ်ဒုးတၢ်ယၢဒီး တၢ်ခးလီၤကျိချ့ပုၤသၣ်လၢ ကျဲဖဲဖန်ပုၤဒီးကမးမိၢ်ပုၤ အဘၣ် စၢၤအဃိ သဝီဖိတဖန်ကဟးထီၣ်က့ၤလီၤလၢ ဟီၣ်ကဝီပူၤအဂီၢ် အဝဲသ့ၣ်ဘၣ်ပျံၤဘၣ်ဖုးတၢ် အါထီၣ်ဝဲ န့လီၤ.

(၄) ပတီၢ်တပတီၢ် - တၢ်ဃုန့အခွဲး

မ့ၢ်ပုၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်ဖန် ဟ့ၣ်ပုၤတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢပကသုတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိတခါအံၤဇါ, ဟ့ၣ်ပုၤတၢ်ခွဲး တၢ်ယၢ်လၢ ပကသုတၢ်ဂ့ၢ်အံၤလၢကျဲဒ်လဲၣ်.

ပုၤလၢအဟ့ၣ်တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိအံၤ ဟ့ၣ် KHRG အခွဲးလၢ ကသုတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့လီၤ.



တၢ်ဂီၤခံၣ်ဘၣ်အံၤ ဘၣ်တၢ်ဒိၣ်န့ၢ်အိၤဖဲ လၢယၤန့ၤအါရံၤ ၉သီ, ၂၀၂၂န့ၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤလၢအဆၣ်တကပၤန့ၣ် ဘၣ်တၢ်ဒိၣ်န့ၢ်အိၤဖဲ မ---သဝီ, မဲၢ်ကျိၣ်ကရူၢ်, ဘုသိၣ်ကိၢ်ဆၣ်, မုၢ်တြိၢ်ကိၢ်ရံၣ်ဒီး ပၢဖျါထီၣ်ဝဲလၢ စီၤဟ--- ဘၣ်ဒိၣ်န့ၢ်ပိၢ်နးနးကလံၣ် ဖဲအဝဲလဲၤဒ့ၣ်အိၣ်ဒီးကၣ်သ့ၣ်လၢ အဟံၣ်ဖိယီဖိတၢ်လုၢ်အိၣ်နီၣ်ခိၣ်သးသမူအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤလၢ အထွဲတကပၤအံၤ ဘၣ်တၢ်ဒိၣ်န့ၢ်အိၤဖဲ ဖျၢ်ပျၢ်ဝဲဒီး ပၢဖျါထီၣ်ဝဲ လၢအလဲၤ တုၤလၢ SAC သုးဒုးယၤတၢ်ဆါဟံၣ်ဒီး အသံဖဲတၢ်ဆါဟံၣ်တဘျီယီန့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ-လီၢ်ကဝီၤသဝီဖိ)

ကညီၣ်ဂီၢ်ဝိခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အဂီၢ်ဖျၢ်ကိၢ်

ကညီၣ်ဂီၢ်ဝိခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အံၤဘၣ်တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အိၤဖဲ ၁၉၉၂ န့ၣ် ဒီးမ့ၢ်ဝဲလီၢ်ကဝီၤကရၢ သဘူတဖု လၢအၢၣ်လီၤမၤတၢ်လၢကမၤဂ့ၤထီၣ်ပျၢ်ဂီၢ်ဝိခွဲးယၢ်အတၢ်အိၣ်သး လၢကီၢ်ပယီၤမုၢ်ထီၣ် ကလံၣ်ထံးအပူၤန့ၣ်လီၤ. KHRG သိၣ်လိဝဲ လီၢ်ကဝီၤဒုသဝီဖိတဖၣ် လၢကမၤနီၣ်မၤဘၣ်တၢ်ဒုးအိၣ်သး ပျၢ်ဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယၢ်အဂီၢ်အကျိၣ် န့ၣ်လီၤ. KHRG ဘိးဘၣ်ရၢလီၤတၢ်ဂီၢ်တၢ်ကျိၣ်တဖၣ်အံၤ ဒ်သိးကပၢ် ဖျါထီၣ်လီၢ်ကဝီၤပူၤကမၤဖျါတဖၣ် အက လုၢ်, အတၢ်တူၢ်ဘၣ်ခိၣ်ဘၣ်, အတၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘျီ ဒီး အတၢ်ထံၣ်တၢ်ပၢ်သးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. နယုထံၣ် သ့ၣ်ညါ ပတၢ်မၤသ့ၣ်တဖၣ်ဖဲ www.khrg.org အပူၤသ့ၣ်ဒၣ်န့ၣ်လီၤ.

Mutraw (Hpapun) District

